

OBSAH

STUDIE

Ondřej TÁBORSKÝ: „Osoba čestná“ aneb zrod politické kultury českého maloměsta.....	1
Milan HLAVAČKA: Cesta na výsluní. Emancipace české technické inteligence na přelomu 19. a 20. století.....	23
Josef HARNA: Slovakofilství českých „realistů“ v předvečer první světové války.....	39
Bohuslav LITERA: Vzestup a pád rudého jezdeckta v ruské občanské válce, 1918–1920. Případ 1. jízdní armády.....	71
Pavel KLADIWA: Etnická klasifikace a institucionální zakotvení národnosti v Československu 1918–1938.....	89
Sylva SKLENÁŘOVÁ: Kulturní vztahy mezi Nizozemskem a Československem v letech 1918–1938 z pohledu Společnosti Nizozemsko – Československo.....	117
František EMMERT: Právní institut tzv. říšskoněmeckého občanství v expanzivní a rasistické politice nacistického Německa v letech 1939–1945.....	141
Martin KLEČACKÝ: Josef Ježek a Otto Bláha – cesta dvou četnických generálů před Národní soud	155
Drahomír JANČÍK – Tomáš KALINA: „Náš plán je geniální improvizací.“ Formování konceptu československé dvouletky a její rozporné výsledky (1946–1948).....	189
Petr CHALUPECKÝ – Zdenka JOHNSON: Prosazování marxisticko-leninské politické ekonomie do monetárního myšlení v Československu v letech 1945–1955.....	221

MATERIÁLY

Gustav NOVOTNÝ: Zvláštní osud archiváře a historika v komunistickém/totalitním Československu. Příběh Antonína Verbíka (1934–1986).....	245
---	-----

KRONIKA

Za Alexandrem Ortem (1926–2013) (Jindřich Dejmek).....289

RECENZE

Central European Papers, Silesian University in Opava (Faculty of Public Policies)
– Kodolányi János University of Applied Sciences, Székesfehérvár 2013, ISSN
2336-3312 (Print), ISSN 2336-369X (Online) (Lukáš Novotný).....295

Moritz CSÁKY, *Das Gedächtnis der Städte. Kulturelle Verflechtungen – Wien und
die urbanen Milieus in Zentraleuropa*, Wien–Köln–Weimar, Böhlau Verlag 2010,
ISBN 978-3-205-78543-9 (Miklós Tömöry)297

Dagmar HÁJKOVÁ – Eva KALIVODOVÁ (eds.), *Deníky Edvarda a Hany
Benešových z období první světové války*, Praha 2013, 242 s. ISBN 978-80-7422-
237-5 (Josef Harna).....299

Libor VYKOUPILO, *Český fašismus na Moravě*, Brno, Matice moravská 2012,
384 s. ISBN 978-80-86488-90-5 (Josef Harna).....300

INHALT

STUDIEN

Ondřej TÁBORSKÝ: „Ehrenperson“ oder die Geburt der politischen Kultur der tschechischen Kleinstadt.....	1
Milan HLAVAČKA: Der Weg auf die Sonnenseite: Emanzipation der tschechischen technischen Intelligenz an der Wende vom 19. Zum 20. Jahrhundert.....	23
Josef HARNA: Slowakophilie der tschechischen „Realisten“ am Vorabend des Ersten Weltkrieges.....	39
Bohuslav LITERA: Aufstieg und Fall der roten Kavallerie im russischen Bürgerkrieg, 1918–1920. Beispiel der Ersten Reiterarmee.....	71
Pavel KLADIWA: Ethnische Klassifikation und institutionelle Verankerung der Nationalität in der Tschechoslowakei 1918–1938.....	89
Sylva SKLENÁŘOVÁ: Kulturelle Beziehungen zwischen den Niederlanden und der Tschechoslowakei in den Jahren 1918–1938 aus der Sicht der Vereinigung Niederlande – Tschechoslowakei.....	117
František EMMERT: Rechtsinstitut der sog. deutschen Reichsbürgerschaft in der Expansions- und Rassenpolitik des nazistischen Deutschlands in den Jahren 1939–1945.....	141
Martin KLEČACKÝ: Josef Ježek und Otto Bláha – der Weg zweier Gendarmeriegeneräle vor das Nationalgericht.....	155
Drahomír JANČÍK – Tomáš KALINA: „Unser Plan ist eine geniale Improvisation.“ Die Formung des Konzepts des tschechoslowakischen Zweijahresplans und seine widersprüchlichen Ergebnisse (1946–1948).....	189
Petr CHALUPECKÝ – Zdenka JOHNSON: Durchsetzung der marxistisch-leninistischen politischen Ökonomie im monetären Denken in der Tschechoslowakei in den Jahren 1945–1955.....	221

MATERIALEN

Gustav NOVOTNÝ: <i>Das seltsame Schicksal des Archivars und Historikers in der kommunistischen/totalitären Tschechoslowakei. Die Geschichte von Antonín Verbík (1934–1986)</i>	245
--	-----

CHRONIK

<i>Die Erinnerung an Alexandr Ort (1926–2013)</i> (Jindřich Dejmek).....	289
--	-----

REZENSIONEN

<i>Central European Papers</i> , Silesian University in Opava (Faculty of Public Policies) – Kodolányi János University of Applied Sciences, Székesfehérvár 2013, ISSN 2336-3312 (Print), ISSN 2336-369X (Online) (Lukáš Novotný).....	295
--	-----

Moritz CSÁKY, <i>Das Gedächtnis der Städte. Kulturelle Verflechtungen – Wien und die urbanen Milieus in Zentraleuropa</i> , Wien–Köln–Weimar, Böhlau Verlag 2010, ISBN 978-3-205-78543-9 (Miklós Tömöry)	297
--	-----

Dagmar HÁJKOVÁ – Eva KALIVODOVÁ (eds.), <i>Deníky Edvarda a Hany Benešových z období první světové války</i> , Praha 2013, 242 s. ISBN 978-80-7422-237-5 (Josef Harna).....	299
---	-----

Libor VYKOUPILO, <i>Český fašismus na Moravě</i> , Brno, Matice moravská 2012, 384 s. ISBN 978-80-86488-90-5 (Josef Harna).....	300
---	-----

CONTENTS

STUDIES

Ondřej TÁBORSKÝ: „ <i>A Person of Honour</i> ” or the Birth of Political Culture in Small Czech Towns.....	1
Milan HLAVAČKA: <i>A Journey into the Limelight: the Emancipation of the Czech Technical Intelligence at the Turn of the 20th Century</i>	23
Josef HARNA: <i>Slovakophilism of Czech “Realists” on the Eve of the First World War</i>	39
Bohuslav LITERA: <i>The Rise and fall of the Red Cavalry in the Russian Civil War (1918–1920). The Case of the 1st Cavalry Army</i>	71
Pavel KLADIWA: <i>Ethnic Classification and Institutional Affiliation of Nationalities in Czechoslovakia from 1918 to 1938</i>	89
Sylva SKLENÁŘOVÁ: <i>Cultural Relations between the Netherlands and Czechoslovakia from 1918 to 1938 from the Perspective of the Netherlands-Czechoslovak Association</i>	117
František EMMERT: <i>The Legal Institution of the Reich Citizenship in the Expansionary and Racial Policy of Nazi Germany from 1935 to 1945</i>	141
Martin KLEČACKÝ: <i>Josef Ježek and Otto Bláha – the Story of Two Gendarmes Generals before the National Court</i>	155
Drahomír JANČÍK – Tomáš KALINA: „ <i>Our plan is one of ingenious improvisation</i> “. <i>The Formation of the Concept of the Czechoslovak Biennial and its Contradictory Results (1946–1948)</i>	189
Petr CHALUPECKÝ – Zdenka JOHNSON: <i>Promoting the Marxist-Leninist theory in Czechoslovak monetary thought from 1945 to 1955</i>	221

MATERIALS

Gustav NOVOTNÝ: <i>The Unusual Fate of an Archivist and Historian in Communist Totalitarian Czechoslovakia. Antonín Verbík’s Story (1934–1986)</i>	245
--	-----

CHRONICLE

Memory for Alexandr Ort (1926–2013) (Jindřich Dejmek).....289

REVIEWS

Central European Papers, Silesian University in Opava (Faculty of Public Policies)
– Kodolányi János University of Applied Sciences, Székesfehérvár 2013, ISSN
2336-3312 (Print), ISSN 2336-369X (Online) (Lukáš Novotný).....295

Moritz CSÁKY, *Das Gedächtnis der Städte. Kulturelle Verflechtungen – Wien und
die urbanen Milieus in Zentraleuropa*, Wien–Köln–Weimar, Böhlau Verlag 2010,
ISBN 978-3-205-78543-9 (Miklós Tömöry)297

Dagmar HÁJKOVÁ – Eva KALIVODOVÁ (eds.), *Deníky Edvarda a Hany
Benešových z období první světové války*, Praha 2013, 242 s. ISBN 978-80-7422-
237-5 (Josef Harna).....299

Libor VYKOUPILO, *Český fašismus na Moravě*, Brno, Matice moravská 2012, 384
s. ISBN 978-80-86488-90-5 (Josef Harna).....300